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هدیه به خوانندگان

اخبار ادبی و هنری

حضرتآیتاللهمهدویکنی)ره(: کسانی که تنها به فکر 
انباشــت مال و ثروت هستند، مشکل است که بتوانند به 

طریق صحیح زندگی کنند.

صفحه 3
                 سه شنبه 3 بهمن ۱3۹۶

۵ جمادی الاول ۱۴3۹ - شماره ۲۱۸۲۶

پای درس علی)ع(

ستایش غیرمتعارف زمامداران ممنوع
امام علی)ع(: »من از شــما می خواهم که مرا با ســخنان 
زیبای خود مستایید. تا از عهده وظایفی که نسبت به خدا و 
شما دارم برآیم. و حقوقی که مانده است بپردازم، و واجباتی 

که برعهده من است و باید انجام گیرد، ادا کنم.«
نهج البلاغه- خطبه ۲۱۶

وزیربهداشتدرهمایشروزپرستار:
مجلس قوانینی را تصویب کند که 

اعتبار آن تأمین می شود 

وزیربهداشــت،درمانوآموزشپزشکیگفت:ازمجلس
انتظاراستقوانینیتصویبکنندکهاعتبارآنراهمتصویب

میکنندنهاینکهفقطانتظارایجادکنیم.
به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، سیدحسن قاضی زاده هاشمی در 
همایش روز پرستار با بیان اینکه دو مطالبه و مشکل اصلی پرستاران، 
یکی کمبود نیرو و فشار کاری و دیگری اضافه کاری اجباری و مطالبات 
معوقه است افزود: درباره مطالبات معوقه می توانیم این قول را بدهیم 
که معوقات کارانه و اضافه کار تا شــهریور امســال را طی یکی دو ماه 

آینده پرداخت کنیم.
هاشــمی افزود: کمبود پرستار باعث شــده است بخش زیادی از 
خدمات مورد نیاز بیماران به دوش مردم بیفتد و یک پرســتار مجبور 

باشد به جای چند نفر کار کند.
وی ادامه داد: در مورد رفع کمبود نیرو و اســتخدام پرستار، ما در 
وزارت بهداشت از مجلس و دولت مطالبه داریم که مجوز استخدام صادر 
کنند نه در حد اســتاندارد های بین المللی پرستار و نه حتی استاندارد 
کشور های منطقه، اما حداقل استاندارد داخلی تامین شود به خصوص 
اینکه ۲۴ هزار تخت بیمارستانی جدید ایجاد شده و فعالیت آنها نیازمند 

تامین پرستار است.
وزیر بهداشــت گفت: یکــی از مطالبات پرســتاران اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرســتاری اســت، انتظار این است که سازمان 
برنامه و بودجه اجرای این قانون را مطالعه کند و از مجلس نیز انتظار 
اســت که قوانینی تصویب کنند که اعتبار آن را هم تصویب می کنند 
نه اینکه فقط انتظار ایجاد کنیم و ما را در مقابل هم قرار دهند و البته 
این وظیفه شــورای نگهبان است که نظارت کند و قوانینی که اعتبار 

ندارد مصوب نشود.
هاشــمی گفت: درباره تعرفه های خدمات پرســتاری، تعرفه های 
مراقبت در منزل یا »هوم کر« تصویب شــده است که امیدوارم همین 
تعرفه ها ســنگ بنایی شود که به تدریج گسترش یابد و بی عدالتی در 
پرداخت ها که حاصل ۳۰ سال نظام ظالمانه پرداخت مبتنی بر کارانه 

و خودگردانی است اصلاح شود.
وی افــزود: بی عدالتی در پرداخت ها در بیــن گروه های مختلف 
پزشکان بین جراحان و غیر جراحان نیز وجود دارد، ما نظام پرداخت 
 فعلی را که نظام فی فور سرویس است قبول نداریم، اما تغییر آن نیز 

ساده نیست.
وزیر بهداشــت گفت: دولت بالاخره حقوق پزشــک و پرســتار را 
پرداخت می کند، اما چرا بــه موقع پرداخت نمی کنند؛ چرا زجرکش 
می کنند؛ اگر بودجه های سلامت تجمیع نشود نمی توانیم راهنما های 

بالینی را اجرا کنیم.
هاشــمی ادامه داد: هم اکنون حدود ۱۴۰ هزار پرســتار شــاغل 
 در کشــور داریم و ۱۹۳ دانشــکده پرســتاری مشــغول تربیت نیرو 

هستند. 

خاطره بازی نشریه زنجیره ای 
با کارگردان بدسابقه دوران شاه

 یکــی از نشــریات زنجیره ای و شبه روشــنفکری در شــماره اخیــر خود، به 
درج مصاحبه ای از آربی آوانسیان ، کارگردان دوران شاه پرداخت و ضمن تجلیل و 
گرامیداشت آوانسیان خاطرات وی از »کارگاه نمایش« را بازخوانی کرده است. ماهنامه 
»تجربه« در طی این مصاحبه، ضمن ارائه تصویری مثبت و هنری از »کارگاه نمایش«، 

شخصیت آربی آوانسیان را نیز به گونه ای آوانگارد و هنری نمایانده است.
این درحالی اســت که کارگاه نمایش اساســا با حمایت دربار پهلوی و شخص 
رضا قطبی )پسر دایی فرح دیبا( و در جهت اجرای سیاست های ضدایرانی- اسلامی 
رژیم شــاه برای رواج هنر غرب گرا و ضد دینی در اواسط دهه ۴۰ با حضور عوامل 
و هنرمندان درباری مانند منوچهر انور تاســیس شد. از جمله اهداف تاسیس این 
کارگاه تامین برنامه های جشن منحوس هنر شیراز بود که با نمایش های مستهجنی 
مانند »خوک، بچه، آتش« حتی صدای آنتونی پارسونز سفیر وقت انگلیس در ایران 
و ویلیام شوکراس روزنامه نگار معروف انگلیسی را در آورد که اگر چنان نمایشاتی در 
غرب و مثلا شهر منچستر انگلیس اجرا می شد، »کارگردان و بازیگران آن از دست 

مردم جان سالم به در نمی بردند!«
از دل چنین کارگاهی بود که امثال »آشور بنی پال بابلا« نمایشی به نام »ساعت 
ششم« در جشن هنر به روی صحنه برد که میزان قبح و ساختارشکنی آن به گونه ای 
بود که برای نخستین بار در طول برگزاری یازده دوره جشن هنر در شیراز، نمایش 
یک اثر هنری ایرانی برای افراد کمتر از هجده سال ممنوع اعلام شد و »عریان بودن 

هنرپیشگان در بعضی صحنه ها« علت این تصمیم عنوان شده بود.
آربی آوانســیان هم یکی از محصولات همان »کارگاه نمایش بود« که فیلمی 
به نام »چشــمه« در سال ۱۳5۱ ساخت. اثری ضداخلاقی که ضمن نمایش روابط 
نامشروع زنی با مردان مختلف، عشق و عاشقی را در قالبی مبتذل به نمایش می گذارد. 
قبل از آن، آوانسیان در سال ۱۳۴۹ با گروهی موسوم به تئاتر بین المللی تهران در 
»انجمن ایران و آمریکا« برنامه های نمایشی اجرا می کرد که اولین نمایش این گروه، 
تئاتر »هدا گابلر« از نویسنده منحرف و پوچ گرای نروژی یعنی »هنریک ایبسن« بود 
که در آن کلکســیونی از انحرافات اخلاقی همچون همجنس بازی وچند شوهری و 
روابط نامشروع در کنار اباحه گری و بی بند و باری بر بستری از تفکرات شرک آمیز و 

ضد دینی و در قالب فرقه ماسونی بردگی جنسی ارائه می شد.
به جز این، آربی آوانسیان در آخرین جشن به اصطلاح هنر شیراز در سال ۱۳56 
از همان نمایش تهوع آور و فوق العاده مستهجن »خوک، بچه، آتش« حمایت کرد و 
حتی خبرنگاری که به نمایش مذکور اعتراض کرده و در مقاله ای آن را مورد انتقاد 
قرار داده بود، دو بار مورد ضرب و شــتم قرار داده و حتی قصد کشــتن او را داشت! 
حرکات دیوانه وار و سادیستی آوانسیان به عنوان یک شبه روشنفکر، آنچنان شنیع 
بود که حتی ســازمان جشن هنر شــیراز نسبت به آن ابراز نفرت کرد و سخنگوی 
این سازمان در اطلاعیه ای که در همان زمان در نشریات به چاپ رسید از آوانسیان 

اعلام برائت جست!
اینک از چنین فرد بدسابقه ای در یک نشریه شبه روشنفکری تجلیل وتحسین 
به عمل آمده و خاطرات وی را مرور می کنند. اگرچه این برای اولین بار نیست که 
گرامیداشــت آوانسیان برگزار می شود. چنانچه در سال ۱۳۹۳ نیز کتابی دو جلدی 
در ســتایش آوانسیان و سینمایش از ســوی وزارت ارشاد مجوز گرفته و چاپ شد 
و برای رونمایی اش در »موزه ســینما« برای آربی آوانســیان فرش قرمز انداختند و 
گرامیداشــت وی را برگزار کردند! و همین ماهنامه تجربه در شماره ۱۹ خود و در 
بهمن ۱۳۹۱ نیز گفت و گویی با آوانسیان منتشر کرده بود و باز هم به همین ماجرای 

»کارگاه نمایش« پرداخته بود!
منشور مستند انقلاب اسلامی رونمایی شد

مراسم رونمایی از منشور مستند انقلاب اسلامی عصر روز یکشنبه یکم بهمن 
در تالار سوره حوزه هنری برگزار شد. در این مراسم منشور مستند انقلاب اسلامی 
که توصیه های رهبر معظم انقلاب به مستندسازان جوان است توسط نادر طالب زاده 

قرائت شد.
در این مراسم چهره هایی چون محسن مؤمنی شریف رئیس  حوزه هنری، سلیم 
غفوری مدیر شبکه مستند، طباطبایی نژاد مدیرعامل مرکز گسترش سینمای مستند 
و تجربی، شهریار بحرانی، هوشنگ توکلی، محمدرضا شرف الدین، انسیه شاه حسینی، 
جهانبخش سلطانی، غلامرضا فرجی، مهدی نقویان، محمدعلی شعبانی، کورش زارعی، 
محمدرضا شفاه، علی صدری نیا، مستندسازان برخی از استان ها، مدیران بخش های 

مختلف حوزه هنری، اصحاب رسانه و ... حضور داشتند.
تقدیر وزیر ارشاد از همکار شبکه تلویزیونی منافقین 

در جشنواره فجر!
 سی وســومین جشنواره موســیقی فجر در حالی به کار خود پایان داد که در 
اختتامیه آن از خواننده ای تقدیر شد که نوروز سال ۱۳۹6 در »شبکه جم« در لندن 

اجرایی ویژه داشت. 
به گزارش مشــرق، جشنواره سی وسوم موسیقی فجر در حالی که با موجی از 
مخالفت ها و انتقادات موزیسین های مطرح کشور مواجه بود و بسیاری از این هنرمندان 
این جشنواره را بایکوت کرده بودند، کار خود را آغاز کرد. این حواشی اما به همین 
جا ختم نشد و در ادامه برگزاری آن روزانه شاهد گزارش ها و یادداشت های رسانه ها 
در ضعف های برگزاری جشنواره بودیم. جشنواره ای که گفته می شود بیشتر به یک 
دورهمی دوســتانه شبیه بوده تا مراسمی در قد و اندازه جشنواره آن هم با تابلوی 
»فجر انقلاب اســلامی«؛ از بی رونقی و عدم استقبال مخاطبان گرفته تا تکرارهای 

بیهوده  این دوره از جشنواره. 
مراسم اختتامیه سی وسومین جشنواره موسیقی فجر در حالی در تالار وحدت 
برگزار شد که در این مراسم سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از فردی 
که ســال گذشته در ویژه برنامه نوروز »شبکه جم« در لندن به اجرای برنامه زنده 
پرداخت به عنوان پیشکسوت عرصه موسیقی نواحی با اهدای لوح تقدیر و هدایایی 
تقدیر و تشکر کرد.  شبکه جم وابسته به منافقین از جمله شبکه های ماهواره ای است 
که طبق قانون تبلیغ آثار هنری داخلی در آن ممنوع است، تا این اندازه که اگر تیزر 
فیلمی هم در آن شبکه پخش می شد، توسط وزارت ارشاد جلوی اکران آن گرفته 
می شد. حتی در سال های گذشته هم هنرمندان بسیاری برای حضور در شبکه های 
جم، ایران را ترک کردند. برخی از این هنرمندان پشیمان شدند و برگشتند و برخی 

هم همچنان به فعالیت در این شبکه ها ادامه می دهند.
نکته جالب تر اینکه؛ در هفته های گذشته تهیه کننده کنسرت های این خواننده 

هم مهمان یکی از برنامه های زنده رسانه ملی بود. 
مسجد جامعی؛ متهمی که مدعی شد!

یک شاعر، از مسجد جامعی به خاطر فرار رو به جلو و عدم مسئولیت پذیری در 
قضیه محافظت از خانه نیما یوشیج انتقاد کرد.

محمدرضا عبدالملکیان، در واکنش به یادداشت احمد مسجد جامعی، عضو شورای 
شهر تهران که از نهادهای دیگر به خاطر عدم توجه به خانه نیما یوشیج در تهران 
انتقاد کرده، نوشته است: »واقعا جای تعجب دارد! جناب آقای مسجد جامعی، خودش 
حدود ۱۰ ســال، نه تنها عضو شورای اسلامی شهر تهران بوده )و هنوز هم هست( 
بلکه سال ها رئیس کمیسیون فرهنگی و یکی - دو دوره هم، مسئولیت ریاست این 
شورا را بر عهده داشته است.همچنین جناب ایشان، پیش از این مقطع زمانی، سالیان 
سال، معاون و سپس وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بوده است، به سبب مجموعه این 
مسئولیت ها، جناب مسجد جامعی، در طی سال های یادشده، اگر گوشه چشمی به 
موضوع »خانه نیما یوشیج« داشتند، می توانستند مشکل این خانه را به راحتی حل 
کنند که نکردند!با این اشــاره کلی، بدیهی است که شخص ایشان، در ایجاد مشکل 
پیش آمده برای خانه نیما، کوتاهی و سهل انگاری کرده و جزو مسببان بروز این مشکل 
محسوب می شوند!جالب است که در شرایط پیش آمده، جناب مسجد جامعی به جای 
پذیرش این غفلت و پوزش از اهالی فرهنگ و مردم! خودشان یک پا مدعی می شوند 
و با استفاده از شیوه واقعیت سوزی و فرصت طلبی خاص! مبادرت به نوشتن چنین 
نامه ای برای شهرداری می کند! تا شاید بتواند به گونه ای مردم فریبانه! باز هم بر موج 
ماجرا سوار شده و صحنه را به سود موقعیت و منافع جناحی خود، تغییر جهت دهد!«

نتیجه رضا قلدر هم 
هوش بالای خود را نشان داد!

نوه شاه فراری ایران عکس فیلم سینمایی »قلاده های طلا« را به عنوان تصویر 
واقعی از اغتشاشات اخیر در ایران منتشر کرد!

نــوه محمدرضا پهلوی و فرح دیبا و فرزند ربع پهلوی، یکی از عکس های فیلم 
»قلاده های طلا« که به بازســازی آشوب های خیابانی فتنه سال 88 پرداخته را در 
صفحه شــخصی خود قرار داده اســت. اما نکته جالب این است که او این عکس را 
صحنه تقابل زنان ایرانی با مأمورها معرفی کرده و جسارت آنها در اغتشاشات اخیر 

ایران را تحسین کرده است.
پــدر این عضو خاندان رضاقلدر، در دهه هفتــاد در گفت وگو با یک تلویزیون 
سلطنت طلب ادعا کرد که »هر روز بخشی از خاک ایران از این کشور جدا می شود.«!

آیتاللهجنتیتاکیدکرد
ساده زیستی همراه با ایمان و اخلاص

شرط تاثیر روحانیت در مردم
رئیسمجلسخبرگانگفت:ماالانگرفتارافرادیهستیم
کهیادرلباسروحانیتیاخارجازلباسروحانیت،تشریفاتی
هستند؛یعنیخانهاشرافی،ماشیناشرافی،داراییهایزیاد،
ثروتهایکلانوامثالاینها،ایمانمردمرامتزلزلمیکند.

آیت الله احمــد جنتی رئیس مجلس خبــرگان در جمع برخی از 
مسئولان دفاتر نمایندگی ولی فقیه در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
با تأکید بر جایگاه والای ولایت فقیه افزود: ولایت فقیه ۴۰ سال است 
کشور را از شرّ دشمنان حفظ کرده است و با ادامه این روند دشمنان 
نمی توانند ضربه ای به کشور بزنند و در غیر این صورت چیزی از انقلاب 

اسلامی باقی نمی ماند.
آیت الله جنتی با بیان اینکه ولایت فقیه، کشور را آسیب ناپذیر کرده 
است، گفت: تبیین جایگاه ولایت فقیه در جامعه و نقش آن در پایدار 

کردن قدرت اسلام در کشور ضروری است.
 وی در ادامه با تبیین ویژگی های یک روحانی مفید و مؤثر، افزود: 
یک روحانی، زمانی می تواند دارای نفوذ کلام و تأثیر در میان مردم و 
نفوس جامعه باشد که خودش سالم باشد. سالم بودن هم در درجه اول 

با ساده زیستی همراه با ایمان و اخلاص شکل می گیرد.
 رئیس مجلــس خبرگان با انتقاد از  اشــرافی گری در میان برخی 
افــراد گفت: ما الان گرفتار افرادی هســتیم که یا در لباس روحانیت 
یا خارج از لباس روحانیت، تشــریفاتی هســتند؛ یعنی خانه اشرافی، 
ماشین اشــرافی، دارایی های زیاد، ثروت های کلان و امثال اینها، ایمان 

مردم را متزلزل می کند.
 آیت الله جنتی با  اشاره به اینکه ایمان مردم و جوان ها با وارستگی 
و ساده زیستی روحانیت حفظ خواهد شد، افزود: همان روحانیتی که 
لباس، خانه، ماشین، دفتر و تشکیلاتش ساده است و حلال و حرام را 
رعایت می کند و از اسراف و تبذیر پرهیز دارد و بیت المال را در جای 

خودش مصرف می کند.
وی خاطرنشــان کرد: همین بچه های انقلابــی و حزب اللهی که 
تعدادشان هم الحمدلله کم نیست و همیشه آماده شهادت بوده اند، به 

روحانیون وارسته و ساده زیست منسوب هستند.
 دبیر شورای نگهبان با  اشاره به اغتشاشات اخیر اضافه کرد: مسئله 
اغتشاشــات اخیر، هشدار دهنده بود که خیلی باید درباره آن مطالعه 

و بررسی شود.
 به گزارش رجا، آیت الله جنتی اظهار داشت: این اغتشاشات ادامه 
فتنه سال 88 بود و همه باید باور کنند که آمریکا، اسرائیل، عربستان 
و برخی کشورهای دیگر به دنبال بهره برداری از این اغتشاشات بودند.
 وی در پایان با دســته بندی افراد حاضر در اغتشاشات گفت: در 
این اغتشاشات دو دســته از افراد شرکت داشتند؛ یک دسته افرادی 
که به خاطر اعتراض به مشــکلات اقتصادی در تجمعات حضور یافته 
بودند و دســته دیگر افــرادی بودند که با هدف سوءاســتفاده از این 
 اعتراضات وارد صحنه شــدند و این اعتراضات را مصادره و به آشــوب 

کشاندند.

دیشب روحانی والمسلمین حجتالاسلام
درگفتوگویزندهتلویزیونیخودبامردمدر
دولتدوازدهمباتاکیدبراینکهامیدوارمدراین
گفتوگوسؤالاتیمطرحشودکهبهابهاماتو
پرسشهایمردمپاسخدادهشوددرواکنش
بهپرسشیدرزمینهعلتوقوعسانحهسانچی
اظهارکرد:اینحادثهبسیارتلخبودومنجرشد
کهما32عزیزمتخصصمانراازدستبدهیم
واینبرایمابســیارتاسفبرانگیزبود.من
ساعاتیبعدازوقوعحادثهازآنمطلعشدم
کهنفتکشسانچیبایککشتیچینیبرخورد
کردهاست،همانوقتبامسئولانصحبتکردم
وفردایآنروزکمیتهایمتشــکلازوزارت
خارجه،وزارتنفت،وزارتراهوشهرسازیو
وزارتکاربهدلیلخاصیمسئولیتاینامررا

بهعهدهگرفت.
وی افزود: وزارت خارجه مسئولیت برقراری ارتباط 
با مسئولان چینی و کشورهای اطراف را داشت تا کار 
امدادی انجام شود، همه امید ما این بود که آن عزیزان 
را نجات دهیم اما با وقوع انفجارهایی در نفتکش این 
امید ما کاسته شد اما علی رغم امید کمی که داشتیم، 
تمام تلاشــمان را برای آنها انجام دادیم و حتی قبل 
از اینکــه تیمی از وزارت کار به چین برود، دو تیم از 
شــرکت ملی نفت و بنادر و کشتیرانی به چین رفتند 
و ما حتــی از نیروی دریایی ارتش هم تیمی را برای 
امدادرسانی به آن منطقه بردیم، اما علی رغم تمام این 
تلاش ها ما آن عزیزان را از دست دادیم و تاسف بسیاری 

برای این موضوع به وجود آمد.
رئیس جمهــور با تاکید بر اینکه باید چرایی وقوع 
حادثه ســانچی و پیگیری های حقوقــی آن در کنار 
رســیدگی به خواســته های خانواده های داغدار این 
حادثه انجام شود، اظهار کرد: باید  به این نکته  اشاره 
کنم که دلیل به عهده گرفتن مســئولیت این حادثه 
در ســطحی از سوی وزارت کار این بود که متاسفانه 
در دولت های نهم و دهم به خاطر اینکه این دولت ها 
به برخی ســازمان های عمومــی و تامین اجتماعی 
بدهی داشتند، در ازای آن بدهکاری اموالی را به این 
سازمان ها واگذار کردند که یکی از این اموال نفتکش ها 
است که در اختیار سازمان تامین اجتماعی است و من 
از اواخر دولت یازدهم و اوایل دولت دوازدهم دســتور 
اکید دادم که بنگاه های اقتصادی دستگاه های دولتی 
به بخش خصوصی واگذار شــود و این دستگاه ها اگر 
می خواهند سهامی در بورس داشته باشند، مدیریت 
بنگاه های اقتصادی را واگذار کنند که به جد این کار 

را در دولت پیگیری کردیم.
دررسیدگیبهزلزلهزدگانکرمانشاه

کارهابینقصنبود
رئیس جمهــور در ادامه در پاســخ به پرسشــی 
درخصوص برنامه های دولت برای مقابله با خســارات 
زلزله اظهار کرد: ما حوادث تلخ و شــیرین در کشور 
داریم که شــما حوادث تلخ را ردیف کرده اید. زلزله از 
مسائل مهم کشور ماست و زلزله۷/۳ ریشتری کرمانشاه 
نیز به لحاظ قدرت کم ســابقه بود که خوشبختانه به 
دلیل پیش لرزه بسیاری از مردم از خانه های خود خارج 
شدند وگرنه تلفات خیلی بیشتر از آن بود. البته جان 
6۰۰ نفــری که در این حادثه جان خود را از دســت 

دادند حائز اهمیت است.
روحانی با بیان اینکه در رسیدگی به زلزله زدگان  
کرمانشاه کار خوبی صورت گرفت، ولی بی نقص نبود، 
خاطرنشــان کرد: از همان لحظات اول زلزله با وزیر 
کشــور صحبت کردم و کمیته ای برای رسیدگی به 
موضوع تشکیل شــد. همان شب تیمی از مسئولان 
به منطقه اعزام شــدند. بخش امــداد هم کار بزرگی 

انجــام داد و ۷8۱۷ نفر از مصدومان را نجات داد و به 
بیمارستان ها منتقل کرد.

رئیس جمهور خاطرنشان کرد: به بیمارستانی رفتم 
که 6۰۰ عمل جراحی انجام داده و برخی پزشــکان و 
پرســتاران نیز از خستگی بیهوش شده بودند. من از 
همه نیروهای امدادگر، هلال احمر، ارتش و سپاه تشکر 

می کنم و البته نواقصی هم وجود داشت.
روحانی با اشــاره به اینکه برای اســکان موقت و 
اضطراری اقدامات خوبی انجام شــد و کانکس ها هم 
تحویل داده شــد، بیان کرد: بودجه لازم هم بلافاصله 
تخصیص داده شده است. با این وجود ایران روی خط 
زلزله  است و شما این روزها می بینید که از شمال تا 
جنوب کشور زلزله داریم، بنابراین ما باید محل سکونت 
مردم را آماده کنیم تا خسارات و تلفات این حوادث کم 
شود. طرحی در گذشته درباره مقاوم سازی ساختمان ها 
وجود داشــت که هرجا ایــن طرح به دقت پیاده و بر 
آن نظارت شده است، ساختمان ها مقاومت کرده اند، 
ولی جایی این طرح رعایت نشده و نظارتی هم وجود 
نداشــته، با چالش روبه رو شده ایم. یکی از طرح هایی 
که در بودجه ۹۷ در نظر گرفته ایم درباره مقاوم سازی 
ساختمان هاست. البته اولین تصمیم گیری از سال ۹۳ 

شروع و مقرراتی وضع  شد.
وی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر  اشکالاتی 
که طرح مسکن مهر در مناطق زلزله زده داشته است، 
اظهار کرد: مســکن مهر بیرون از شهر ساخته شده، 
امکانات خدمات رســانی ندارد و آب و برق و مدرسه 
و کلانتری و اتوبوس در آنجا نیســت، اما مسکن مهر 
بخش بزرگی از امکانات دولت در وزارت راه و شهرسازی 
برای تکمیل جاده ها، برق رسانی و سایر امور خدماتی 
از قبیل شبکه فاضلاب را به خود اختصاص داده است، 
اینکه ما یک قوطی درست کنیم اسمش ساخت مسکن 
نمی شود. این یک سرپناه است، باید خدماتی برای یک 

مسکن ارائه شود.
متعهدهستیمکهمسکنمهرراتحویلمردمدهیم

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه در موضوع خانه های 
فرســوده و تخریب آنها در نظر داریم که مسکن های 
 جدیــدی در اختیار صاحبــان خانه های فرســوده 
قرار دهیم، اظهار کرد: ما در نظر داریم تا امکانات لازم 
به همه مردم برســد؛ چراکه با توجه به بافت فرسوده 
برخی مناطق امکان امدادرسانی در مواقع سانحه وجود 
ندارد یا به کندی انجام می شــود و ما به همین دلیل 
به دنبال تخریب این ساختمان های فرسوده و ساخت 

مسکن های جدید با امکانات لازم هستیم.
روحانی ادامه داد: در زمینه مســکن مهر هم لازم 
اســت تاکید کنم که تا پایان امسال پرونده آن بسته 
می شــود و ما حتما متعهد هستیم که مسکن مهر را 
تحویل مردم دهیم و هرچه لازم باشــد را هم در این 

طرح به مردم برسانیم. حتی با وجود مشکلاتی که این 
طرح داشته است.

وی در پاسخ به پرسشــی درباره افزایش نرخ ارز 
اظهار کرد: وعده دولت به مردم این بوده است که ارز 
مورد نیاز کشور را تامین  می کند. ما درآمد ارزی مان 
خوشــبختانه بیشتر از مخارج ارزی مان است و اگر به 
صــورت حدودی بخواهیم بگوییــم ۹۰ میلیارد دلار 
درآمــد ارزی مــا از فروش نفت و غیر آن اســت که 
صــادرات غیر نفتی ما بالای ۳۰ میلیارد دلار اســت 
و همچنین صادرات نفتی مان به همین شــکل است 
و مخارجــی که ما داریم اعم از واردات قانونی و حتی 
قاچاق و ارائه خدمات را هم حساب کنیم، حدود ۷5 
میلیارد دلار خواهد شــد و در واقع درآمد ما بیش از 

مخارج مان خواهد بود.
سالآیندهدرآمدارزیماازامسال

حتمابیشترخواهدبود
رئیس جمهــور تاکید کرد: حتــی مواردی جزو 
مخارج ارزی مان اســت که  نباید انجام شود، مثل 
همین موضوع قاچاق که باید با آن مقابله کنیم، که 
در ایــن زمینه ما قاچاق را از ۲۰ میلیارد دلار تا ۱۲ 
میلیارد دلار کاهش دادیم اما باز هم این رقم بسیار 
زیاد اســت. ما همیشه باید با قاچاق مبارزه کنیم و 
برای مبارزه با آن باید اقدامات زیادی انجام شــود. 
همین که ما توانســتیم در ۴ ســال این میزان را از 
۲۰ میلیــارد دلار به ۱۲ میلیارد دلار کاهش دهیم 
نشان دهنده این است که اقدامات خوبی انجام شده، 
البته نمی خواهم بگویم که این اقدامات کاملا موفق 

بوده، اما به نسبت خوب بوده است.
روحانی با تاکید بر اینکه در سال آینده درآمد 
ارزی ما از امسال حتما بیشتر خواهد بود، در پاسخ 
به پرسشــی در زمینه افزایش نرخ دلار به ۴۷5۰ 
تومان خطاب به مجــری برنامه اظهار کرد: البته 
وسط این دعوا شما نرخ تعیین نکنید. میزان نرخ 
دلار الان کمتر از ۴۷5۰ تومان است. ما در کشور 
برای توزیع دلار  اشکالاتی داریم و هیچ جای دنیا 
شما نمی بینید که مردم در کنار خیابان اسکناس 
بخرند. حتی در کشور خودمان هم پول رایج کشور 
بیشتر با کارت ها جابه جا می شود و پول نقد کمتر 

استفاده می شود.
درارتباطبابانکهایمنطقهوجهان

بهمرحلهایدهآلنرسیدهایم
وی ادامــه داد: از جمله مواردی که از تحریم های 
گذشته باقی مانده است، ارتباط ما با بانک های منطقه 
و جهانی است که هنوز به مرحله ایده آل نرسیده ایم، اما 
اینکه ما بین مردم اسکناس توزیع کنیم موضوعی است 
که بانک مرکزی درباره آن در مضیقه بوده است، اما در 
هــر صورت ما آنچه که برای خدمات و نیازهای مردم 

در زمینه توزیع اسکناس میان مردم لازم است آماده 
می کنیم و نوسانات نرخ ارز هم بلند مدت نخواهد بود 
و مقامات بانک مرکزی در این زمینه تلاش های خود 

را دنبال می کنند.
وضعمنابعارزیماخوباست
ودرآیندهبهترهممیشود

رئیس جمهور با بیان اینکه ما حتما کمبود منابع 
ارزی نداریم، اظهار کــرد: وضع منابع ارزی ما خوب 

است و در آینده بهتر هم می شود.
روحانی در پاســخ به این پرســش که در اذهان 
عمومی شایعاتی مبنی بر اقدامات دولت برای افزایش 
نرخ دلار و تامین کســری بودجــه اش از این طریق 
مطرح شده اســت، اظهار کرد: حتما اینگونه نیست. 
دولت هیچ وقت به نفعش نیســت که نرخ دلار را در 
بازار بالا ببرد برای اینکه مخارج خودش را بالا می برد. 
دولت هیچ گاه بــه دنبال افزایش نرخ ارز برای تامین 
بودجه نیست. به این دلیل که این نوسانات ارزی اثرات 

ناپسندی را در زندگی مردم می گذارد.
 روحانی در پاسخ به این پرسش مجری برنامه که 
خیال ما بابت دلار راحت باشد، گفت: بله راحت باشد.

بودجهمحیطزیستحذفشده؟
رئیس جمهور در پاســخ به این پرسش که آیا در 
بودجه ســال آینده، بودجه محیط زیست حذف شده 
اســت؟ گفت: من نمی توانم این را بگویم، بودجه در 
کمیسیون تلفیق اســت و باید به صحن علنی برود. 
من خبری از حذف بودجه ندارم ولی اگر این خبر هم 
درست باشد من به مردم قول می دهم به هر قیمتی این 
طرح را ادامه دهم. البته مجلس هم به اهمیت موضوع 

توجه دارد و با دولت همکاری می کند.
هربانکوصندوقیقولسودغیرمتعارفداد

مردمشککنند
روحانی در بخش دیگری از این گفت وگو درباره 
اقدامات دولت برای حل مشــکلاتی که موسسات 
مالــی برای مردم درســت کرده اند، اظهار کرد: از 
دهه 8۰ برخی صندوق های اعتباری بدون مجوز 
تشکیل شده اند و برای جمع آوری پول مردم پول 
ســود بالا به مردم داده اند. من از مردم می خواهم 
متوجه باشــند هر بانک یــا صندوقی اگر خلاف 
متعارف به آنها قول سود داد بدانند خطری وجود 
دارد و احساس خطر و شک و تردید کنند. حواس 
مردم از امروز جمع باشد. دولت می توانست بگوید 
این مشکل به ما ربطی ندارد اما این کار را نکرد و 

دنبال حل مشکل مردم بود.
وی ادامه داد: البته وقتی می گوییم مشکلات را 
حل  کنیم، دولت باید با پول مردم مشکل را حل 
کند چون دولت از خودش پول ندارد و درآمدش 
از مالیات و نفت اســت که آن هم متعلق به مردم 
اســت و بنابراین مردم هم برای حل این مشکل 
مشــارکت می کنند. تاکنون ۱۱/5هــزار میلیارد 
تومان بانک مرکزی پول پرداخت کرده اســت تا 
مشــکل ۹8 درصد مردم حل شود. قرار شد اصل 
پول به مردم بازگردانده شــود و سود هم براساس 
نرخ متعادلی پرداخت شود که این کار انجام شده 
اســت و البته پرداخت این مبلغ فشار مضاعفی به 

دولت آورده است.
مشکل98درصدمردمدرقضیهموسساتمالی

حلشدهاست
رئیس جمهــور ادامه داد: ۲ الی ۳ میلیون خانواده 
گرفتار مشــکلات صندوق های اعتباری شــده اند که 
مشکل ۹8 درصد مردم حل شده است و قول می دهم 
که این مشکل را تا پایان دنبال کنیم تا همه مشکلات 

مردم حل شود.

گفت: خارجه امور وزارت ســخنگوی
دولتآمریکابهعنــوانیکیازطرفهای
برجاممتعهدبهاجرایدقیقبرجاماســت
وطبقماده22برجامموظفاستفروش
ایرانتسهیل به را هواپیماهایغیرنظامی

کند.
بهرام قاسمی ســخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست هفتگی با خبرنگاران گفت: عربستان 
همچون سابق بر طبل خصومت می کوبد و نشان 
می دهــد که هنوز آمادگی یــک رفتار منطقی و 
خردمندانه را در رابطه با کشــورهای همســایه 
و منطقه پیدا نکــرده و نمی تواند تصمیم به جا و 

درستی را اتخاذ کند.
قاســمی افزود: جای تاسف دارد وضعیتی در 
کشوری مثل عربستان وجود دارد و مجموعه ای از 
بحران های داخلی و خارجی آن را احاطه کرده و 
قادر نیست در جهت مصالح کلی منطقه و خودش 

حرکت کند.
وی در ادامه گفت: عربستان نشان می دهد که 
نمی تواند و علاقه مند نیست و هنوز در اوهام قبلی 
خودش دست و پا می زند. امیدوارم روزی بتوانند 
در مســیر خرد، عقلانیت و تعقل بیشتر حرکت 

کنند.
سخنگوی وزارت خارجه درباره مقاله اشپیگل 
که مدعی شــده دولت آلمــان در حال رایزنی با 
اروپایی هــا برای اعمال تحریم های بیشــتر علیه 
ایران اســت، گفت: این یک بحث رسانه ای است 

و چنین سیگنال و علامتی از دولت آلمان نداریم 
و روابطمان با این کشور رو به رشد و خوب است 
و امیدواریم در آینده با توجه به مذاکرات قبلی و 
مذاکراتی که در بخش های مختلف بین دو کشور 
وجود دارد این روابط بتواند سیر تعالی خود را طی 
کند و بتوانیم روابط بیشتر و بهتری را با آلمان که 
سابقه دیرینه ای در روابط اقتصادی با ایران دارد، 
داشته باشــیم و حضور ایرانیان و تجار ایرانی در 

آلمان با موفقیت هایی روبه رو شود.
قاســمی درباره ادعای وزارت کشــور بحرین 
مبنی بر خنثی کردن ۱۹ طرح تروریستی طراحی 

شده توســط ایران را غیرواقعی و بی جا خواند و 
آن را تکذیــب کرد و گفت: این یک بیان و گفته 
خلاف، دروغ و غیرواقعی و یک اتهام بی جاست که 

آن را رد و تکذیب می کنم.
وی در پاسخ به سوالی درباره ادعاها و اتهامات 
مکرر عادل الجبیر علیه ایران از جمله در خصوص 
یمن گفت: آقای الجبیر فقط برای این صحبت ها 
زنده است و اگر این صحبت ها را از او بگیرند فکر 
نمی کنم هویتی از ایشان باقی بماند، تصور شخصی 
من این است که جهان با این کاراکتر و شخصیت 
و بیان تا حدی آشناست و علی رغم تکرار مکررات 

و بیانات سخیف و نامربوط عربستان در مشکلات 
و بحران هایش غوطه ور اســت و نمی تواند با این 

گفتمان و بیانات خود را تطهیر کند.
سخنگوی دســتگاه دیپلماسی درباره مسائل 
و مشــکلات پیش آمده برای برخی بازرگانان و 
دانشجویان ایرانی مشــغول به تحصیل در چین 
گفت: مشکلاتی برای دانشجویان ایرانی و برخی از 
تجار که مبادلاتی را با چین انجام می دادند، وجود 
داشت و مذاکراتی از قبل بین مقامات بانکی ما و 
بانک های چین وجود داشــت و وزارت خارجه از 

کانال های خود این موضوع را دنبال می کرد.
قاســمی  با بیان اینکه گشــایش هایی طی 
هفته های اخیر اتفاق افتاده و بخشــی از مسائل 
حل شــده و امیدوارم اگر باقی مانده ای از مسائل 

هست در اسرع وقت حل و فصل شود.
به گزارش فارس، وی در پاســخ به پرسشی با 
بیان اینکه آنچه بین شرکت بوئینگ و دولت ترامپ 
و آمریکا در جریان است مسئله  داخلی آمریکاست 
که بــه آن نمی پردازم که چه مکانیســمی بین 
بوئینگ و دولت آمریکا حاکم است، اظهار داشت: 
آنچه مسلم اســت اینکه دولت آمریکا به عنوان 
یکــی از طرف های برجام متعهد به اجرای دقیق 
برجام اســت و طبق ماده ۲۲ برجام موظف است 
فروش هواپیماهای غیرنظامی را به ایران تسهیل 
کند و این جزو تعهدات آمریکاست و تخطی از آن 
خلاف است و آمریکا باید پاسخگوی این تخطی و 

اقدامات خلاف خود باشد.

سخنگویوزارتامورخارجه:

آمریکاموظفبهتسهیلفروشهواپیماهایغیرنظامیبهایراناست

تشییعپیکرمطهرشهیدحبیبحمزهای
درگرگان

پیکرمطهرجانبازشــهیدحاجحبیب
حمزهایصبــحدیروزبردســتانمردم

شهیدپرورگرگانتشییعشد.
به گزارش خبرگزاری تسنیم از گرگان، پیکر 
مطهر »شهید حاج حبیب حمزه ای« جانباز ۷۰ 
درصد قطع نخاع از روســتای محمدآباد استان 
گلســتان صبح دیروز با حضور مردم شهیدپرور 
گــرگان و خانواده های شــهدا و مســئولان از 
معراج الشــهدا به سمت گلزار شــهدای گرگان 

تشییع شد.

مراسم وداع با پیکر این شهید نیز یک شنبه شب 
همزمان با نماز مغرب و عشــاء در مسجدجامع 

روستای محمدآباد گرگان برگزار شد.
جانبــاز ۷۰ درصد قطع نخــاع حاج حبیب 
حمزه ای در بیمارســتان فلسفی گرگان بستری 
شده بود که ساعت ۱۱ صبح سی ام دی ماه جاری 

به خیل همرزمان شهیدش پیوست.
وی یکی از رزمندگان دفاع مقدس بود که در 
عملیات والفجر 6 در منطقه دهلران از ناحیه کمر 

مجروح شده بود.

رئیسجمهوردرگفتوگویزندهتلویزیونیمطرحکرد

مشکل تحریم های بانکی حل نشده است

اده
خ ز

 شی
لی

د ع
حم

س :م
عک


